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en l’any anterior. Sí que és de veres que les vam utilitzar per 
a autònoms, però hem de clarificar que, després, el govern 
de la Generalitat les va reposar i, per tant, el PEIV de  
l’any 2020 també es va complir. Sí que és de veres que les 
ajudes a polígons són eixos 27 milions que no vam execu-
tar. Això vull que ho clarifique perquè és que, si no, doncs, 
sembla ser que ahí no hem arribat, no?

I dir-li que nosaltres també ens preocupem i ens ocupem. 
Vull dir, estem treballant. Tot el tema del PEIV, que inclou al 
calçat, en 2021 hem incrementat el 19 %. Vull dir, que més 
ajudes hi hauran.

Després, el tema que vosté també ha dit, en qüestió de capa-
citat innovadora del sector i de la digitalització de les pimes, 
hem concedit en el bienni 2019-2020, 8,4 milions d’euros al 
sector del calcer. I sàpia que nosaltres incidim bàsicament en 
les micropimes y les pimes, que és pel que està treballant el 
govern i, bàsicament, la conselleria d’economia sostenible . 
Sense perdre de vista l’institut Inescop, importantíssim  
per a la transferència d’innovació al sector; 2019-2020, ajudes, 
7,7 milions d’euros. I, per últim, acabem d’aprovar el pla Resistir, 
de 647 milions, on garantim que més de cent cinquanta acti-
vitats manufactureres, en què es troba el calcer, amb decisió i 
acció del Consell, amb decisió i acció del Consell, doncs, resulta 
que podrà arribar també a este sector; ajudes que, com vosté 
molt bé sap, entre 3 .000 i 200 .000 euros .

A més a més, pel que fa a la notícia sobre la pujada 
d’aranzels, a què vosté també ha fer referència, dels Estats 
Units, anunciada per al calcer espanyol, estem treballant 
amb diversos àmbits. Perquè en siga coneixedor:

Estem en contacte permanent amb el Ministeri d’Indústria, 
Comerç i Turisme i se’ns ha traslladat que aquesta proposta 
no significa la immediata aplicació d’aranzels ja que, ara 
per ara, es desenvolupen negociacions en l’OCDE per a un 
impost digital i és previsible que els Estats Units suspenguen 
l’aplicació de qualsevol aranzel addicional, tal com ha succeït 
respecte a l’impost de serveis digital francés.

A més, estem fent front comú amb altres comunitats autò-
nomes afectades com, per exemple, la de Castella – la 
Manxa, on també el sector del calcer està molt clusteritzat 
en el seu territori. Hem mantingut contacte estret amb les 
associacions afectades pel sector, FICE y Avecal.

Així mateix i donat que la representació comercial dels 
Estats Units ha posat en marxa un procés d’audiència 
pública, dirigida, principalment, a empreses i consumidors 
estatunidencs sobre l’impacte i el mal que podria ocasionar-
los la imposició d’aquests aranzels addicionals, des d’aquesta 
conselleria s’ha realitzat una acció de mailing perquè les 
empreses, a través dels seus importadors, manifesten la 
seua disconformitat amb aquesta pujada.

I, pel que fa a actuacions a través de l’institut valencià de 
competitivitat internacional, estem oferint gratuïtat dels 
serveis, a través de la xarxa exterior, durant tres mesos al 
sector del calcer i hem organitzat webinars especialitzats 
en normativa i posicionament estratègic en diferents àrees 
geogràfiques. És a dir, hem sigut proactius.

En definitiva, estem treballant per tal de minimitzar l’impacte 
que poguera tindre, si finalment s’aprova, i defensant el 

sector del calcer davant de qualsevol represàlia aranzelària. 
Perquè aquest Consell, com li he dit al principi, es preocupa 
i s’ocupa per qualsevol sector industrial i tot el que estem 
invertint, no tinga dubte, repercutirà de manera positiva en 
les empreses, en els seus treballadors i treballadores i també 
en les moltíssimes persones que, d’una manera o altra, esti-
guen vinculades al sector del calcer del nostre territori .

Moltes gràcies . (Aplaudiments)

(Ocupa la presidència el president de les Corts Valencianes, 
senyor Enric Morera i Català)

El senyor president de les Corts Valencianes:

Moltes gràcies, conseller .

Pregunta que formula l’il·lustre diputat Pedro Ruiz Castell 
a l’honorable consellera d’Innovació, Universitats, Ciència i 
Societat Digital .

Senyoria, té vosté la paraula .

El senyor Ruiz Castell:

Gràcies, president .

Bon dia, consellera .

Com totes i tots sabem, el Govern d’Espanya va declarar 
l’estat d’alarma, per primera vegada, el 14 de març  
de 2020, amb eixe objecte d’afrontar i gestionar la situació 
d’emergència sanitària ocasionada per la COVID-19 . I eixa 
situació va obligar les administracions públiques a posar en 
funcionament, de manera urgent, diferents actuacions per 
tractar de pal·liar els efectes de la pandèmia. I, així, a finals 
del mes de març de l’any passat, la Conselleria d’Innovació, 
Universitats, Ciència i Societat Digital va llançar una crida 
perquè els diferents agents del sistema d’innovació de la 
Comunitat Valenciana proposaren noves solucions cientifico-
tècniques en la lluita contra la crisi sanitària. Aquesta convo-
catòria es va complementar, poc després, amb la concessió de 
noves ajudes de caràcter urgent, en eixa mateixa línia, aple-
gant a un import final d’uns dos milions i mig d’euros en total.

L’objectiu no era altre que subvencionar projectes innovadors 
que no estigueren disponibles en el mercat i que han anat des 
de treballs relacionats amb la producció de respiradors arti-
ficials fins a l’aplicació de diferents eines d’intel·ligència arti-
ficial per a millorar el diagnòstic i pronòstic de pacients amb 
COVID-19. Un gran esforç, sense dubte, que va posar de 
manifest la capacitat de la seua conselleria a l’hora de reaccio-
nar davant una situació tan dramàtica com la que vàrem viure 
i encara patim, actuant amb rapidesa i diligència.

Tanmateix, l’alt nivell de les respostes va mostrar l’enorme 
potencial científic i tecnològic del sistema valencià 
d’innovació. Una iniciativa que, com bé sap, doncs, va ser tot 
un èxit i de la qual tota la societat valenciana s’enorgullix.
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Dit això, alguns investigadors han mostrat també una certa 
preocupació davant l’impacte que tot aquest esforç neces-
sari, però sobrevingut, podria tindre, en relació amb el 
finançament i el desenvolupament d’altres projectes de 
recerca no orientats cap a eixes aplicacions dirigides a fer 
front a la pandèmia de la COVID-19.

Existix el risc de no veure més enllà d’aquesta crisi sani-
tària i de pensar que només cal donar resposta a les neces-
sitats tan urgents que tenim. Però hi ha vida o, millor dit, 
hi ha ciència més enllà de la COVID-19. No es pot deixar 
de finançar la recerca bàsica, malgrat el fet que no puga 
ser transferida de manera immediata, perquè la ciència no 
sempre proporciona solucions al moment. I açò fins i tot és 
extrapolable a altres branques del coneixement científic, 
com les ciències humanes i socials. Una ciència bàsica, en 
tots els àmbits del coneixement, que hi estic segur que coin-
cidim, consellera, requerix d’un finançament estable i conti-
nuat en el temps .

Hi ha qui considera que, almenys, un 35 % dels fons desti-
nats a la recerca –fons que haurien d’incrementar-se de 
manera considerable, en la línia d’allò que ha fet el govern 
del Botànic durant els darrers anys– s’haurien de reser-
var per a la ciència bàsica o, dit en altres paraules, per a la 
investigació impulsada per la curiositat. Els anglosaxons 
tenen un terme molt evocador per a aquest tipus de recerca 
sense aplicacions aparentment immediates, és el blue skies 
research. Alguns estudis recents conclouen que cada euro 
invertit en aquest tipus de ciència de cels blaus termina 
generant un retorn de més de quatre euros per a la socie-
tat. I és que, tot i que les solucions a les crisis globals com 
aquesta sovint procedixen de la ciència, no tota la investiga-
ció científica ha de servir per a donar solucions a problemes 
apressants .

És el que té la ciència bàsica, potser mai no servirà per a 
res o potser sí i, aleshores, farà la diferència. Serà gràcies a 
aquest tipus de recerca que trobarem les respostes adequa-
des als problemes i reptes del futur. I l’exemple més recent 
és el de la tecnologia RNA missatger, desenvolupada per la 
bioquímica hongaresa Katalin Karikó, malgrat tots els proble-
mes que va tenir a la dècada dels noranta per trobar finança-
ment, per tractar-se d’una idea que no estava de moda i que, 
miren per on, ha servit per a poder desenvolupar algunes de 
les vacunes que ens han de permetre erradicar el virus.

Per tot això, li faig la següent pregunta, consellera: davant 
l’actual situació de crisi sanitària i el risc de centrar exclusi-
vament l’atenció del sistema científic valencià, al voltant tot 
allò relacionat amb la COVID-19, com s’espera que afecte la 
pandèmia a les prioritats en investigació i al finançament en 
matèria de recerca, desenvolupament i innovació?

Moltes gràcies . (Aplaudiments)

El senyor president de les Corts Valencianes:

Moltes gràcies, senyoria .

Contestarà l’honorable consellera a la pregunta que s’acaba 
de formular.

La senyora consellera d’Innovació, Universitats, Ciència i 
Societat Digital:

Presidente .

Señor Ruiz, como bien ha expuesto, hace aproximadamente 
un año nos encontramos con una situación de emergencia 
sanitaria y social ocasionada por la COVID-19 que nos llevó 
a un contexto tremendamente complicado . En ese contexto, 
desde el primer momento que se decretó el estado de 
alarma, la prioridad para el gobierno valenciano fue, sin 
duda, dar una respuesta adecuada a dicha emergencia .

Ante este panorama y con la finalidad de poder contribuir 
a contener la crisis del COVID-19, desde esta conselleria se 
activó la llamada al sistema valenciano de la innovación e 
investigación, confirmando una vez más la importancia de la 
ciencia y de la investigación, especialmente en esos terribles 
momentos . Se presentaron un total de más de 250 proyec-
tos con soluciones que aportaban algo novedoso, que no 
estaba en el mercado, que no estaba comercialmente dispo-
nible. Se priorizó, además, los TRL 6, 7 y 8, los que esta-
ban ya en un grado muy avanzado de desarrollo, en cuanto 
a equipos de protección, mascarillas, test de PCR, respira-
dores, soluciones médicas y farmacológicas, sistemas de 
desinfección, inteligencia artificial y utilización de recursos y 
logística.

Se financiaron 41 proyectos de equipos de investigación 
de universidades, de institutos tecnológicos, de centros de 
investigación, empresas, que, además, a día de hoy, siguen 
trabajando precisamente para poder dar respuestas a las 
necesidades generadas por la pandemia. Se destinaron casi 
tres millones de euros en proyectos, poniendo en valor todo 
el potencial del sistema investigador e innovador de nues-
tro territorio .

Se hizo un esfuerzo adicional, desde luego, pero el compro-
miso con la ciencia y la investigación de la Generalitat está 
muy claro, está decidido. Hay que recordar que esta conse-
lleria –me gustaría recordar– cuenta con un presupuesto de 
casi mil ochenta y cinco millones de euros, que ha incremen-
tado la inversión en un 16,8 %, porque eso es muy signifi-
cativo. En el área de ciencia e investigación el presupuesto 
aumentó en más de un 65 % con respecto a los presupues-
tos del año anterior. Quiero decir que el sistema científico 
de nuestra comunitat puede tener la garantía de que este 
Consell, desde luego, va a seguir impulsando esa apuesta 
fuerte por la ciencia y por la investigación.

Y, como dispongo de tiempo limitado y tampoco puede 
extenderme todo lo que quisiera, pues, me gustaría desta-
car esa apuesta firme por la ciencia reflejando, pues, unas 
iniciativas que permítame que las destaque. El volumen de 
recursos para innovación y ciencia vinculados directamente 
a «Alcem-nos», con más de ciento cincuenta y siete millones 
divididos en cinco líneas estratégicas y dieciocho acciones . 
En Valencia este año verá la luz la escuela de postgrado en 
inteligencia artificial, en Castellón la institución valenciana 
de excelencia, en Alicante el Nodo Ellis.

El programa para la promoción de la investigación cientí-
fica, el desarrollo tecnológico y la innovación al que se desti-
nan más de cincuenta y un millones de euros, destacando 
entre las novedades el aumento de la duración máxima de 
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la subvención para el contrato de personal investigador 
predoctoral y para el Programa Santiago Grisolía.

Prórroga de 100 días que afecta a 360 contratos de personal 
investigador del sistema valenciano y para ello esta conse-
lleria invertirá 2.894.000 euros en tres años para ampliar, 
precisamente, esos contratos .

Firmaremos convenios con cada una de las universidades 
públicas para la contratación de doctores, favoreciendo, 
precisamente, la realización de tesis doctorales en empresas 
transfiriendo conocimiento. Destinamos para ello un millón 
de euros .

Se encuentra abierto el plazo de presentación para la 
contratación de jóvenes desocupados en entidades públicas 
de investigación. La dirección general de ciencia destina 2,3 
millones de euros, un 83 % más respecto al 2018.

Y permítame acabar con el plan GenT, del cual nos sentimos 
tremendamente orgullosos porque ha conseguido atraer, 
retener y consolidar la carrera de investigadores e investi-
gadoras de excelencia internacional para que puedan desa-
rrollar precisamente aquí sus proyectos de I+D+I en la 
Comunitat Valenciana. El presupuesto que la Generalitat 
dedica a este programa creció un 69 %, pasando de los 7,1 
millones de euros a los 12 millones de euros que tenemos 
previsto este año en el presupuesto . Contamos con 100 
investigadores, 84 incorporados y con 38 nuevas plazas para 
este año .

Esto es solo una muestra del compromiso de este gobierno 
para potenciar, invertir y, desde luego, mejorar el sistema 
científico valenciano, así como se refuerza nuestro conjunto 
de ciencia, investigación e innovación.

Gracias . (Aplaudiments)

El senyor president de les Corts Valencianes:

Moltes gràcies, consellera .

Penúltima pregunta, que formula l’il·lustre diputat Luís 
Martínez Fuentes a la consellera d’Innovació, Universitats, 
Ciència i Societat Digital .

El senyor Martínez Fuentes:

President, done per formulada la pregunta.

El senyor president de les Corts Valencianes:

Dona per formulada la pregunta sobre mesures per a evitar 
irregularitats en els ajuts al Districte Digital.

Li contestarà l’honorable consellera .

La senyora consellera d’Innovació, Universitats, Ciència i 
Societat Digital:

Gracias, presidente .

Señor Martínez, la Intervención General hace unas recomen-
daciones a las que se ha dado cumplimiento, como eviden-
temente no podría ser de otra manera . El interventor ha 
considerado que la actuación de la sociedad de proyec-
tos temáticos en materia de subvenciones se basa en una 
interpretación de la normativa que no es compartida por 
la propia Intervención General. Por ello, la Sociedad de 
Proyectos Temáticos de la Comunidad Valenciana ha dejado 
de realizar estas convocatorias de incentivos desde el 2019.

El senyor president de les Corts Valencianes:

Moltes gràcies, consellera .

Acabarà de formular la pregunta l’il·lustre diputat Luís 
Martínez.

Quan vosté vullga, senyoria.

El senyor Martínez Fuentes:

Gràcies, president .

Mire, como no lo ha reconocido, pero…, son múltiples las 
irregularidades que se han producido en la sociedad de 
parques temáticos y, en concreto, en el Distrito Digital.

Le voy a leer algunos de los aspectos que menciona la audi-
toría de la sociedad de parques temáticos. El informe de 
cumplimiento de la auditoría dice: «Se producen modifica-
ciones de contrato que no están previstas ni en el contrato 
ni en los pliegos de licitación y que la propia intervención 
ratifica que no existen circunstancias sobrevenidas». «Inicio 
de trabajos antes de formalizarse el contrato y se liquidan 
atrasos por esos trabajos iniciados de forma ilegal». «Se han 
observado incumplimientos respecto a los requisitos exigi-
dos». Es decir, cumplan o no cumplan las empresas, se les 
pagan las subvenciones. «Trabajadores contratados por dos 
empresas a la vez, mismos trabajadores han sido contrata-
dos en dos o más empresas incentivadas. En todos los casos 
analizados –y leo textualmente– se ha producido un exceso 
del incentivo». Es decir, se paga más subvención de la que le 
correspondería .

Y para rematar la gestión dice: «La Sociedad Proyectos 
Temáticos no cuenta con un registro de facturas informati-
zado ni está adherido al punto general de entrada de factu-
ras de la administración general». Señora consellera, muy 
bonito todo .

Yo, cuando lo leía, pensaba que, efectivamente, es de su 
responsabilidad, única y exclusivamente de su responsabili-
dad, lo que allí ha pasado o está pasando. Y pensaba, digo: 
bueno, esto ¿qué ocurriría, que diría su partido, si esto en un 
informe lo pusiera que lo hubiera hecho el Partido Popular? 
Pues, se lo digo, muy sencillo, lo que hubieran hecho 
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